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Buschman Éva

„HONVÁGGyAL A SZíVEMBEN, 100 FONTTAL A ZSEBEMBEN…”   

Interjú Kecskés Anna képzőművésszel 

Anna életpályája, kitartása példaér-
tékű mindannyiunk számára. Álmait 
nem feladva, a kitűzött célért küzdve el-
jutott oda, hogy minden körülményben 
megállja a helyét. A kezdeti kudarcok 
nem szegték kedvét, sőt megszilárdítot-
ták, tapasztalattal erősítették személyi-
ségét. Most már megtalálta a helyét, az 
otthonát, ahonnan azért gyakran haza-
vágyik a gyökerekhez, ahonnan minden 
indult, ahol minden kezdődött… Ma-
gyarországon, Jászberényben. Jó szív-
vel ajánlom a Kecsés Annával, egykori 
gimnáziumi osztálytársammal készített 
interjút mindenki számára.

– Kedves Anna, légy szíves, beszélj az olvasóknak arról, hogy mikor kezdett benned 
kibontakozni a rajz iránti szeretet, tehetség? 

– A kreativitás koran megtalált. Fantasztikus formát, ragyogó színeket, különleges szép-
séget láttam mindenben. A szomszéd girhes macskaját éppoly szépnek láttam, mint egy üveg-
golyón át a világot. Gyerekként nem volt sok mindenünk, de anyukám már 4 éves koromban 
is mindig megtalálta azt, ami gyönyörködteti a szemem. Egy doboz színes gombot borított 
ki elém, amiket én órákon át fűztem színek szerint különféle „színritmusban”. A családnak 
már 5-6 évesen apró ajándékokat készítettem (például barkából nyuszit húsvétra). Szerettem 
a semmiből valamit varázsolni. Néhány haloványan fogó ceruzánk volt csak, a kitört hegye-
ket pedig üres TicTac-os dobozban tartottam, hogy mindig legyen. Folyamatosan rajzoltam: 
krétával a nagymamám járdájára, keresztanyámnak katicát dióhéjra, egy darab rajzszénnel 
félfamentes lapra, ceruzával kutyaportrékat az iskola padjaira, diákszerelmeim könyveinek 
sarkába, mindegy mivel és mit, csak adhassak valamit a szeretteimnek.

– Tanulmányaidról is szeretnélek kérdezni. Hová jártál általános és középiskolába? 
Majd hol folytattad felsőfokú tanulmányaidat? 

– A Bajcsy-Zsilinszky Endre úti Általános Iskolában végeztem az alsó és felső ta-
gozatos tanulmányaimat. Járadiné Kati tanár néni már kislányként támogatta az érdekes 
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próbálkozásaimat, amikor pl. technika órán kötőtű helyett ceruzával (jobb híján) kezdtem 
sálat kötni. Felsőbb osztályban a rajztanárnőnk egyszer behozott egy szatyor csigaházat, és 
közölte, hogy néhány héten keresztül ez lesz a téma. Nagyon szépen felépített tematikájú 
feladatsort kaptunk: az élethű csigaház rajztól indultunk, és a végén egy tárgyat kellett 
„felépíteni” csigaház formából. Ez nagyon tetszett – így is lehet a semmiből valamit al-
kotni. Sziámi macska és kiskutya rajzaimat a mai napig őrzik kedves osztálytársaim, pedig 
30 év telt el azóta. Az általános iskola után felvételt nyertem a Liska József Erősáramú 
Szakközépiskola, Gimnázium és Kollégium gimnáziumi osztályába. Itt minden támoga-
tást megkaptam a tanáraimtól. Rendszeresen eljöttek Berényi Műhelyes kiállításainkra. 
Az igazgatóság is minden módon segített és támogatott gimis éveim alatt, hogy a kreatív 
vonalon maradjak. Sosem felejtem el azt, amikor a takarítónők nem mosták le a padokat, 
ahol ültem: „Kár lenne ezért a szép oroszlán portréért…” Igazgatónőnk kedves mosoly-
lyal „engedélyezte”, hogy az elektrotechnikai osztályba belopózva a tanítás kezdete előtt 
meglepetést készítsek a „Nagy ő”-nek. Sűrűn látogattam a tanári szobát. No, nem azért, 
mert rossz fát tettem a tűzre, egészen más okok miatt. A tanárok ugyanis előszeretettel 
nézték meg osztályaikkal a 2-es mappám rajzanyagát, és behívtak az óráik első, utolsó 
perceiben. Elmondhatatlanul jólesett az iskolatársaim érdeklődése a munkáim iránt. Az 
iskolám hírnevének öregbítéséért a Jászságért Alapítvány díjával jutalmaztak gimis éveim 
végén. Osztály- és iskolatársaim szurkoltak, támogattak. Elfogadtak úgy, ahogy vagyok. 
Talán egy kamasz lánynak ez a legfontosabb. Korán észrevettem – nem épp szép lányka 
lévén –, hogy a szerelemhez is a rajzaimon, a festőpalettámon át vezet az út. Nem volt ez 
másképp később sem. A nyíregyházi Besenyi György Tanárkepző Főiskola rajz- és vizuális 
kommunikáció szakán végeztem, alkalmazott grafikai specializációval. Az ott töltött 4 év 
alatt bőven ért csalódás és öröm, aminek lenyomatai a rézkarcaimban, linómetszeteimben, 
grafikáimban, illusztrációimban, festményeimben is megmutatkoztak. Sokat köszönhetek 
Tarnóczi József tanár úrnak. Ha ő nincs, talán a főiskolás 4 év édes íze keserűbb, az élet 
értelme pedig savanyúbb lenne. Engedte kibontakozni egyéniségünket, a sajátos szabad 
kifejezési formák használatát, támogatott szakmailag, nem magyarázott túl semmit. 

– A rajzzal, a képzőművészettel milyen formában tudtál tovább foglalkozni? 

– Nyaranként zománcozó táborokat szervezett a Berényi Műhely. Kamaszként így töl-
teni a szünidőket kifejezetten megtiszteltetés volt számomra. Tiniként megnyertem egy 
díjat is a Majki Mesterkurzusra. Ismét képzőművészektől tanulhattam. Majd körülbelül 
18 éves lehettem, mikor először a Vasas szakszervezeti nyári festőtáborokba eljuthattam. 
Pár héten át – szintén legifjabb porontyként – tapasztalt művészek között festhettem. Meg-
figyeltem, tanácsokat hallgattam többek között Buna Konstantin festőművésztől, és csak 
alkottam, alkottam és alkottam… évről évre.

– Kiállításod is volt a Jászságban, Jászberényben? 

– Tizenhárom éves koromban kerültem a Berényi Műhelyesekhez. Én voltam a legfia-
talabb, igazi „zöldfülű”, de nagyon lelkes. 
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Számos élethű grafikát készít Anna
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Könyvborítókat, mesekönyv illusztrációkat is alkot



Művészet 29

Minden második héten, amikor az esti órákban összegyűltek a nagyok, a tehetséges 
tanárok, az évtizedek óta alkotó és kiállító jászsági kiválóságok, akkor én a kis 13 évemmel 
leültem közéjük rajzolni. Egy darab rajzszén, és a barna csomagolópapíron 2 órán belül 
portré lett. Nem kaptam ingyen a dicséretet, meg kellett küzdeni érte. Ez motivált. Teltek 
a hetek, hónapok, majd azon kaptam magam, hogy én is a kiállítók között szerepelek, 13 
évesen. Hihetetlen. Egyszerű liliom, elszáradt falevél, bakancs tanulmányrajzommal, tűz-
zománcaimmal, majd később olaj tájképeimmel, akvarelljeimmel, pasztell csendéletképe-
immel, mesekönyv illusztrációimmal állíthattam ki országszerte a „Műhellyel” több mint 
2 évtizeden át. A Műhely tagjai minden módon támogattak, hogy színvonalas munkával 
álljak elő akár Vasas kiállításokon, akár őszi Tárlatokon, akár egyéni kiállításaimon. Ez-
úton is köszönöm nekik. Nagyné Koncz Éva, a Műhely vezetője „pótanyám”, tanárom is 
lett. Különórákat vettem tőle. Sötét esténként fáradtan pedáloztam át Berény másik felére, 
hogy tanulhassak az egyik legnyitottabb szívű és önzetlen tanártól, embertől. Rajzeszkö-
zeimet mindig kipótolta, megtoldotta egy-egy ceruzával. Hálaképpen szorgosan rajzoltam 
a házi feladatként kapott drapéria rajzokat, szinte kilószámra gyártottam őket, mert a főis-
kolára később ez kellett. Ekkorra – a pályaválasztáskor – már kétségtelen volt, hogy csak 
a művészeti irány jöhet szóba nálam, noha tanulmányi eredményeim épp mást is lehetővé 
tettek volna. 

– A családod, a környezeted mit szólt ahhoz, hogy tehetséges vagy? 

– A családom, a barátaim, a kedveseim, az osztálytársaim, a szomszéd néni, a könyv-
táros nénik, mondhatnám, hogy aki Jászberényben csak ismert, velem örült minden dí-
jamnak, kiállításnak, megjelent mesekönyvemnek. Bár a családban nem mindenki osz-
totta a véleményemet abban, hogy a rajzolással kellene keresnem a kenyerem. („Meg 
lehet ebből élni?” „Rajzolás? Az meg mire jó?” „Hobbinak jó, de mi lesz a munkád?”). 
De én már kislányként is azt gondoltam: „Azért vannak az álmok, hogy valóra váltsuk 
őket.” (Walt Disney)

– Dolgoztál-e valahol idehaza? 

– Tizenkilenc évesen segéd dietetikus voltam a jászberényi kórházban – csoda jó kis 
csapat volt. Nagy hasznát veszem most az akkor „felcsipegetett” tudásnak. Jászapátin, az 
István Király Általános Iskolában töltöttem egy évet, beleértve a „kisegítőben” eltöltött 
hónapokat is. Feledhetetlenül jól éreztem magam.

– Milyen tapasztalatokra tettél szert a munkád során? 

– Jórészt helyettesítő tanár voltam. Egyik órám a 8 évesekkel volt környezetismeret, a 
második óra matek, Pitagorasz-tétel, a harmadik óra testnevelés a 7. a-val, nem unatkoz-
tam. Azonban itt is bőven adtak nekem lehetőséget, hogy a kreatív énemet kamatoztassam. 
Például egy bál díszletének a kivitelezésekor, illetve a tablókészítések során. Szerettem a 
„nagyszájú tiniket”. A tananyag talán ilyenkor már kevéssé volt fontos – annyi mindennel 
küszködik egy tini. Igyekeztem ott lenni, segíteni nekik, ahol csak tudtam.
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– Hogyan született meg benned a döntés, hogy Angliába költözöl? 

– Egyszerű volt. Álmomban sem gondoltam, hogy milyen okok miatt nem kaphat Ma-
gyarországon valaki munkát, s ebből néhányat a saját bőrömön tapasztaltam. Egy környék-
beli iskolába jelentkeztem, s mert komolynak tűnő párkapcsolatban voltam a 20-as éveim 
közepén, így nem kaptam meg az állást. Ehhez hozzáadódott még az is, hogy nem „rózsa-
szín szobában” nőttem fel, és a szüleim, a családunk élete sem volt felhőtlen. Lépnem kel-
lett. Meghallottam egy babysitter-i álláshirdetést a rádióban, és honvággyal a szívemben, 
100 fonttal a zsebemben elindultam az ismeretlenbe. Nem épp egy leányálomnak hangzik, 
ugye? Nem is indult annak…

– Légy szíves, beszélj arról, hogyan kezdted ott a nagybetűs életet? Nehéz volt a kezde-
tek kezdetén ott boldogulni?
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– Tanári diplomával a zsebemben, és egy kis rajztehetséggel 25 évesen nem épp ba-
bysitterségről álmodtam külföldön. Ráadásul „németesként” Angliában. Zsebpénz a fizetés 
helyett, zoknimosás, este meseolvasás tanmenet írás helyett, hűvös napok a 35 fokos nyár 
helyett. Picit minden átértékelődik ilyenkor, és bizony akár egy magyar rendszámtábla 
láttán is bekönnyezik a szem. Egyben biztos voltam, ez csak egy ugródeszka, de legalább 
gyerekekkel foglalkozom, amit imádok. Mindegy, honnan való, hány éves, milyen gazdag, kik 
a szülei, csak taníthassam őket. Bármire.

– Volt-e segítséged, találkoztál-e kinti magyarokkal?

– Amikor 18 éve kijöttem Angliába, a külsős segítség „0” volt. Egyedül az ügynökség, 
akin keresztül kijutottam. Nem élt kint rokon, ismerős, és ha valami balul sült el, csak 
magamra számíthattam. Ha nyitott vagy a különböző kultúrákra, életkorra, származásra, 
mindent félre tudsz tenni és csak az embert látod az egyénben, nagyon gyorsan barátokra 
lehet lelni. így volt ez az esetemben is. Kerestem a hasonló lelkületű, kisugárzású emberek 
társaságát, és hétvégenként a helyi „pub”-okban mintha kis világtalálkozók részese lettem 
volna, olyan sokféle ember gyűlt körém.

– Hogyan indult ott az életed, hol helyezkedtél el? 

– Két év bőven elég volt a babysitterkedésből számomra. Sokat tanultam az itteni életről, 
kultúrákról, szokásokról, a nyelvről, a másik elfogadásáról, alkalmazkodtam, figyeltem. Először 
egy jó hírű londoni Grammar School-ban, majd egy College-ban dolgoztam tanulási központi 
asszisztensként. Csak oktatásügyben gondolkodtam. Kis szobát béreltem, hónapról hónapra 
éltem, spóroltam, extra festéseket, portrékat vállaltam, hogy a jövő hónap jobb és szebb legyen.

– Milyennek láttad a kinti életet, az ott élő embereket? 

– Minden nap egy tapasztalat. Az itteni lét megtanít még több empátiára, kreativitásra az 
élet minden területén, komfortzóna-váltásra, képességek kifejlesztésére, fontos és lényeg-
telen szelektálására. Sok nemzetiségű ember él egy helyen. Meg kell, hogy férjenek 
egyás mellett. így lehet választani: vagy ignoráljuk a mellettünk élőket, vagy elkerül-
jük, vagy megértjük és együttműködünk. Én az utóbbit választottam. Minden nemzetet 
meg lehet érteni, hogy mit miért tesz: ételükön, vallásukon, szokásaikon, ruházatukon, szó-
fordulataikon stb. keresztül. Nem kell mindennel egyetérteni, de tisztelni a másikat: igen.

– Könnyen be tudtál illeszkedni? 

– Nem. Rugalmasság, nyitottság ide vagy oda. Nem. Nem értettem a szófordula-
taikat, a szólásaikat, mi miért vicces nekik, ami nekem nem, mi illik és mi nem. Egy 
megjegyzés kerülhet-e az állásomba vagy sem, merthogy jön a következő. Bakik után 
bakikat követtem el. A bemutatkozásokat elrontottam, az angol kifejezéseket nem ér-
tettem, a kiskocsmában rosszul kértem ki az italt, a csoportos angol órák rendszerint 
röhögőgörcsökbe fulladtak „csodás” angol mondataim miatt… (De! Aki szeretett, az 
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így is szeretett…) Ekkor az ember vesz egy mély levegőt, és végiggondolja, hogy le-
hetne ezt a társadalmi beilleszkedést jobban csinálni nemzetiségtől, életkortól, nemtől, 
mindentől függetlenül, és ahogy kiengedtem a gőzt, könnyebben ment. 

– Most mivel foglalkozol, hol dolgozol? 

– Főállásom, majd a gyerekek mellett 12 éven át mesekönyveket illusztráltam, fő-
ként hazaiakat – Manókönyvek, Napraforgó Könyvkiadó, Santos –, illetve egy angol 
könyvkiadónak is, összesen majd’ 50 mesekönyvet. Major Eszter Artisjus díjas dalszö-
vegírónő gyerekverseihez is készítettem illusztrációkat, melyből egy leporellósorozat 
lett, évszakokra lebontva.  Talán ezt a munkámat szerettem legjobban a tanítás mellett. 
Varázsolni a papírra vonalakkal és színekkel: hangulatokat, érzéseket. Két kisfiam van, 
és a 24 óra nekem is 24 óra, így az illusztrálást felváltotta a rövidebb időt igénylő 
kanálkészítés, alkalmi logótervezés. Jelenleg pedig Saluki (perzsa agár) portrékat fes-
tek. Erre egy-egy órám van csak éjjelente. Napközben az autizmus spektrumon lévő 
kisfiammal vagyok itthon, és az élethez, a mindennapi tevékenységekhez szükséges 
életelemeket gyakoroljuk. 

Emellett párhuzamosan vizsgákkal képezem ki a Saluki kölyökkutyámat „autiz-
must segítő kutyának”. Tervezem a portfólióm felfrissítését, hogy angol kiadóknak is 
dolgozzak…

– Mi volt az, ami nehézséget okozott Angliában számodra, amikor kikerültél, és mi 
volt az, amit abszolút pozitívnak értékelsz? 

– Tulajdonképpen minden nehézség volt mindaddig, amíg szembe nem néztem 
vele, és apránként meg nem oldottam, vagy el nem engedtem…Voltak megalázó, em-
bertelen pillanatok, de ez nem ingatta meg az önképemet, sőt „építőkockái” lettek. 
Legnehezebben talán a rasszizmust viseltem. Emiatt indiai eljegyzésemet fel is kellett 
bontani. Sosem gondoltam volna, hogy bőrszínem miatt különböztessenek meg. Az 
időjárás viszont nagy úr, mindenre rányomja a bélyeget, és nem, nem lehet megszokni 
még 18 év után sem. (Június közepén egy forró kávét szorongatva, kabátban és boka-
csizmában írom ezeket a sorokat 15 fokban…) Ami abszolút pozitív? Bár hosszú éve-
ken át készültem arra, hogy rajztanár lehessek, de az itteni élet megtanított arra, hogy 
mi van akkor, ha nem tehetem azt, amiért tanultam, képeztem magam. És itt kezdődik 
az igazi kreativitás és nyitottság.

– Milyen gyakran jársz haza? 

– Nem elég gyakran. Évente kétszer. Gyorsan feltűnnek a változások: jók, rosszak 
egyaránt.  Ilyenkor körberohanom Jászberényt, piacra, könyvtárba, strandra, moziba, 
kiállításra megyek, szeretek kedves ismerősökkel, barátokkal találkozni. Ha hívnak 
bárhová, akár illusztrációimról előadást tartani, gyermekfoglalkozásokra, örömmel 
megyek.  
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– Zárásként a családról is kérdezlek, gyermekeidről, a párodról. A gyermekekben is 
ott a tehetséged? Hogyan látod? 

– Nem vagyok férjnél, a gyerekeim édesapjával élek. A kisebbik tündéri szépségű, hun-
cutka fiam 8 éves, szépen énekel, és nagyon fejlett hatodik érzéke van, megküzdünk min-
den apró fejlődéséért. A nagyobbik, jóképű fiam 11 éves és kamaszodik. Az ő világa inkább 
a számítógépek és a jiu jitsu, bár csodásan fest apró Warhammer modelleket. Kíváncsian 
várom mi lesz a „cserebogarakból”. A harmadik, de négylábú „fiam” fél éve csatlakozott 
a családhoz, tündéri perzsa agár – ő igazán szépen „énekel”, „alkot” a virágágyások alatt, 
fest sármintákat a falra… de ezen tehetségeit nem tőlem örökölte, az biztos. 

Anna illusztrációi közkedveltek


